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رئیس شورای شهر تهران از ورود 1000 دستگاه اتوبوس 
جدید به ناوگان اتوبوسرانی خبر داد

اتوبوس های وارداتی در مسیر پایتخت
رئیس شورای شــهر تهران دیروز قبل 
از آغاز جلســه در جمع خبرنگاران از 
اختصاص هــزار دســتگاه اتوبوس به 
پایتخــت خبــر داد و گفت کــه این 

اتوبوس ها توسط وزارت کشور تأمین می شود.
 مهدی چمران در ادامه گفت: »وســایل اولیه اتوبوس ها به 
کشــور وارد و پس از مونتاژ طی چند مــاه آینده در ناوگان 
اتوبوســرانی مورد اســتفاده قرار می گیرنــد. همچنین با 
برنامه های خوبی که شــهرداری در تأمین و تعمیر اتوبوس 
دارد امیدواریــم اندکــی از مشــکلات حمل ونقل عمومی 
پایتخت رفع شــود.« ســیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس 
کمیســیون عمران و حمل ونقل هم ضمن ابراز خرسندی 
از تصمیم وزارت کشــور به همشــهری گفت که ســال ها 
دراین خصوص وعده هایی داده شده است که عملی نشده اند 
و امیدواریم این وعده محقق شود. شــنیده ها حاکی از آن 
است که اتوبوس ها از طریق تهاتر نفت تأمین می شوند و تا 
پایان نیمه اول سال1401 حدود 500 دستگاه تحویل داده 

خواهد شد.
به گزارش همشــهری، دیروز در جلسه پارلمان شهری یک 
فوریت طرح الزام شهرداری تهران به ارائه لایحه ایجاد درگاه 
صدور مجوزهای شــهرداری که با 19رأی مثبت ارائه شده 
بود بررسی شــد. کاهش زمان صدور پروانه، رونق ساخت و 
سازندگی، ارائه خدمات غیرحضوری، ایجاد پنجره واحد برای 
مجوزها و کاهش سردرگمی مردم در فرایند صدور مجوزها، 

مزیت های این طرح هستند که در نهایت تصویب شد.
بررسی لایحه تعیین نرخ بهره برداری از خدمات مجموعه های 
سازمان ورزش شــهرداری تهران هم دستور جلسه دیگری 
بود که نرگس معدنی پــور در جریان ارائه گــزارش گفت: 
»آنطور که کمیته و سازمان ورزش تصمیم گرفته اند، مناطق 
تهران، براساس شــاخص های بافت اجتماعی و اقتصادی، 
تراکــم جمعیت، پراکندگی ســرانه، وضعیت تأسیســات 
مجموعه ها و... دســته بندی و نرخ مجموعه ها هم براساس 
 همین معیارها تعیین شده اند و ازاین رو تعرفه ها در مناطق
مختلف است.« افزایش 26درصدی تعرفه های مجموعه های 
ورزشــی در این لایحه پیشــنهاد شــده بود کــه اعضای 
شــورای شــهر با آن موافقت کردند. همچنین دیروز پرویز 
ســروری، به عنوان رئیس، ســوده نجفی به عنوان منشی و 
جعفر بندی شــربیانی و حبیب کاشــانی به عنوان ناظران 
مجمع عمومی فوق العاده شــرکت واحد اتوبوسرانی معرفی 
شــدند و اعضای پارلمان شــهری هم با افزایش ســرمایه 
شــرکت اتوبوســرانی از 3هزارو400میلیــارد تومــان به 

3هزارو608میلیارد تومان موافقت کردند.

امروز بیست وسومین سالگرد تاسیس متروی 
تهران است. یک وســیله حمل ونقل عمومی 
مدرن شــهری که بیشــترین بار جابه جایی 
مسافر را به دوش می کشــد و شهروندان را از 
جنوب شهر به شمال و شرق پایتخت به غرب 
و بالعکــس از مبدا به مقصد مورد نظرشــان 
می رســاند. متروی تهران با وجود بی مهری و 
کم توجهی هایی که در این ســال ها از مدیران 
دولتی و حتی شهری دیده اســت و با انبوهی 
از مشکلات و کاســتی و کمبود های انباشته، 
همچنان و هنوز از نفس نیفتاده و با تمام توان 
درحال خدمت رســانی به مردم است. در تمام 
این ســال ها مردم هم همیشــه به مترو روی 
خوش نشان داده اند. براساس آمار های موجود 
محبوب ترین و پرمخاطب ترین وسیله حمل ونقل 
عمومی تهران محسوب می شود. متروی تهران 
ارزان ترین و سریع ترین وســیله حمل ونقل 
عمومی است که در اغلب مناطق و بسیاری از 
محله های شلوغ و پررفت وآمد پایتخت ایستگاه 
دارد و به شهروندان خدمات ارائه می کند.  در 
بیست وسومین ســالگرد به حرکت درآمدن 
نخستین قطار شــهری در پایتخت، با مهدی 
شایسته  اصل ، مدیرعامل شرکت بهره برداری 
متروی تهران و حومه درباره شرایط این روزها 
و دورنمای متروی پایتخت به گفت وگو نشستیم.

چند درصد از جابه جایی ها و سفرهای 
درون شهری توسط خطوط متروی پایتخت انجام 
می شود و چه حجمی از این بار بر دوش شرکت 

بهره برداری متروی تهران و حومه است؟ 
براساس گزارش های مرکز آمار و رصد شهری تهران، از 
بین تمام وسایل حمل ونقل عمومی، بیش از 63درصد 
از بــار حمل ونقل عمومی پایتخت بر دوش شــرکت 
بهره برداری متروســت. درواقع مترو ســتون فقرات 

حمل ونقل عمومی شهر تهران محسوب می شود.
مهم ترین مشکلات و چالش هایی که 
شرکت بهره برداری مترو با آن روبه روست شامل 

چه مواردی می شود؟ 

نوسازی و اورهال ناوگان و تجهیزات ازجمله واگن ها، 
ریل ها و پله های برقی از مهم ترین نیازها و چالش اصلی 
مترو در این روزهاست. هم اکنون زمان قطعی اورهال و 
نوسازی 700واگن فرارسیده و برای نوسازی و اورهال 
واگن ها و تجهیزات مترو به حدود 2هزار میلیارد تومان 
بودجه و اعتبار نیاز است. موضوع بعدی به مشکل پایانه 
مترو در خطوط 3، 6 و 7 برمی گردد که ضرورت دارد تا 
هرچه سریع تر ایجاد شود. قطار ها قبل از اعزام باید مورد 
بازدید قرار بگیرند و بعد وارد ناوگان شوند که به دلیل 
نبود پایانه در این خطوط ایــن اتفاق نمی افتد. جدا از 
اهمیتی که این موضوع در بحــث ایمنی دارد، باعث 

کاهش سرفاصله حرکت ها نیز می شود.
آینده و دورنمای متــروی تهران را 

چگونه می بینید؟ 
با رویکردی که شهردار محترم تهران و اعضای محترم 
شورای اسلامی شهر تهران برای کمک به حمل ونقل 
عمومی پایتخت دارند، اگــر برنامه های درنظر گرفته 
شده برای حمل ونقل عمومی تهران سال1401 محقق 
و اجرا شود، در سال آینده شرایط به گونه ای خواهد بود 
که اقشار و افراد مختلف جامعه می توانند سهل و سریع 
از خدمات مترو استفاده کرده و از آن بهره مند شوند. با 
کاهش سرفاصله حرکت قطارها و افزایش واگن ها، تردد 
مسافران به ویژه در ساعت های پیک سهل تر و روان تر 

خواهد شد. با خدمات رسانی بهتر، استفاده سهل تر و 
تردد سریع تر مســافران در خطوط مترو، حتی برای 
افرادی که دارای اتومبیل شخصی هستند، حمل ونقل 
ریلی به عنوان یک حمل ونقل پاک و در دســترس، به 
نخستین انتخاب برای سفرهای شهری تبدیل می شود.

متروی تهران روزانه چند مســافر 
را جابه جا می کند و در مجموع ظرفیت و توان 

جابه جایی چند مسافر را دارد؟ 
بیشترین تعداد مسافر جابه جا شده در متروی تهران 
3میلیون و200 هزار نفر در روز اســت که به مراســم 
تشییع پیکر شهید حاج قاسم ســلیمانی برمی گردد. 
در اواخر سال98 و همچنین ســال99 به دلیل کرونا 

تعداد مســافران متــرو نزول پیــدا کرد و بــه حدود 
یک میلیون و500هزار نفر در روز رسید. در سال جاری 
شیب کاهش مســافر تغییر کرده و رو به افزایش است 
که به حدود روزانه یک میلیون و800هزار مســافر در 

روز رسیده است. 
اگر مطالبات و نیاز های اصلی تامین و برطرف شــود، 
متروی تهــران توانایی و ظرفیــت جابه جایی حدود 
3میلیون مسافر در روز را دارد. البته باید در ساعت های 
پیک و ایســتگاه های تقاطعی برای اینکه شهروندان 
سفری راحت داشته باشند تعداد قطار ها را افزایش داده 

و از قطار های کمکی استفاده کنیم.
متروی تهران امروز در بین مترو های 
جهان چه جایگاهــی دارد و از چه ویژگی ای 

برخوردار است؟ 
متروی تهران در ارائــه خدمات به مســافران امروز 
ارزان ترین متروی جهان محســوب می شــود. البته 
درخصوص بهتر شدن و بالاتر رفتن کیفیت خدمات 
ارائه شده، زیبا سازی  و هویت بخشــی به ایستگاه ها، 
اجرای برنامه های فرهنگی و اجتماعی مانند موزه مترو 
و اجرای برنامه های سنتی و آیینی در سال های گذشته 
غفلت هایی صورت گرفته اســت که ان شاءالله تلاش 
می کنیم تا این موارد هم برطرف شده و شاهد ارتقای 
کیفیت و افزایش خدمات در ایستگاه های مترو باشیم.
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مترو؛ ستون فقرات حمل ونقل عمومی پایتخت
بررسی وضعیت متروی پایتخت به بهانه بیست وسومین سالگرد تأسیس و راه اندازی این شبکه انبوه بر حمل ونقل همگانی

مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران: بیش از 63درصد از بار حمل ونقل عمومی تهران بر دوش متروست

متــروی تهــران در ارائــه 
مســافران  بــه  خدمــات 
امــروز ارزان تریــن متروی 

جهان محسوب می شود که ان شاءالله تلاش 
می کنیــم شــاهد ارتقــای کیفیــت و افزایــش 

خدمات در ایستگاه های مترو باشیم

مدیرعامل شرکت متروی تهران با حضور در مؤسسه همشهری 
برنامه های توسعه و تکمیل خطوط مترو را تشریح کرد

روزهای خوب مترو در راه است
متــرو یکــی از محبوب ترین وســایل 
حمل ونقل عمومی اســت، اما به دلیل 
بی مهری های صورت گرفته طی سالیان 
اخیر دچار نواقص و کاســتی هایی شده 
که همین امر محبوبیتش را کاهش داده 

است. البته مسعود درستی، مدیرعامل شرکت متروی تهران 
چنین نظری ندارد و معتقد اســت نباید به گذشته نگاه کرد؛ 
چراکه با نگاه به آینده می توان روزهای خوبی برای این ناوگان 
متصور شد. او روز گذشته به مناسبت بیست وسومین سالگرد 
تأسیس و راه اندازی این شبکه انبوه بر حمل ونقل همگانی به 
مؤسسه همشهری آمد و برنامه های آتی شرکت متروی تهران 

را تشریح کرد که در ادامه می خوانید.

شــما چه آینده ای برای متــرو پیش بینی 
می کنید؟

نگاه مدیریت شهری به گذشته نیست و رویکرد شهردار تهران 
نگاه به آینده اســت و قطعاً با این رویکرد و سیاست و ارتباط 
حســنه ای که با دولت وجود دارد می توان پیش بینی کرد در 
سال های آتی خیلی از مشکلات این ناوگان کمرنگ یا حتی 
حل وفصل شود. به هرحال موضوع مترو گرچه دغدغه و موضوع 
شهرداری است، اما نیاز به حمایت دولت و سایر سازمان ها و 
ارگان ها دارد و به نظر می توان روزهای خوبی برای مترو متصور 

بود و در سال های آتی خدمات بهتری به مردم ارائه داد.
منظورتان از روزهای خوب چیست؟

نکته مهم این است که مجموعه مترو همواره باید به موضوع 
توســعه فکر کند. اکنون خطوط 6و 7 نواقصی  دارد که باید 
تکمیل شود. توسعه بخش شــرقی خطوط 2، 4و 7و توسعه 
جنوبی خط 6و... موضوعاتی است که در دستور کار قرار دارد. 
مورد دیگر این است که تهران نیاز به 11خط )8، 9، 10و 11( 
دارد که عملیات اجرایی در خط 10شروع شده و باید تسریع 
شــود. همچنین مطالعات 3خط دیگر هم باید در اسرع وقت 
نهایی شــود. به طورکلی پیگیری موضــوع تکمیل خطوط، 
توسعه خطوط فعلی و شروع خطوط جدید اولویت های 4سال 
آینده است که حتماً با این اقدامات می توان اتفاقات خوبی را 

در تهران رقم زد.
برای این 3اقدام مهم )تکمیل خطوط، توسعه 

خطوط و شروع خطوط جدید( چقدر اعتبار لازم است؟
شهردار تهران به موضوع حمل ونقل عمومی و به طور ویژه تر 
مترو توجه خاصی دارد و آنطور که در همایش مدیران عنوان 
کرده، حدود 260تا 270هزار میلیارد تومان برای این اقدامات 
اعتبار نیاز است که قطعاً باید به روش های جدید تأمین منابع 

مالی فکر شود.


